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A fa szerepe 
a jövő nyersanyag- és energiagazdaságában 

N e m z e t k ö z i E r d é s z e t i G a z d a s á g t a n i Ko l l okv ium 
Szolnok, 1975. szeptember 9—10. 

A z Erdészeti Gazdaságtani Szakosztály a fának a jövő nye r sanyag- és ener
giagazdaságában való szerepe tisztázására nemzetközi erdészeti k o l l o k v i u m o t 
rendezett. Meghívta erre az ország legjobb szakértőin kívül a baráti szocial is ta 
társegyesületeknek egy-egy szakemberét is . 

A k o h o k v i u m nagyjából két részletben zajlott le. A z elsőben Budapes ten , az 
Erdészeti Tudományos Intézetben fogadta a Szakosztály a külföldi vendégeket 
és adott számukra rövid ismertetést az Intézetben folyó gazdaságtani kutatás
ról. JÉRŐME RENÉ tud . főosztályvezető h . a kamatlábnak jövedelmezőségi mu
tatóként való alkalmazását és a termelési m o d e l l célszerű alakjára vonatkozó 
legújabb eredményeit ismertette. DR. MÁRKUS LÁSZLÓ tud . osztályvezető h . 
a faállományok ökonómiai osztályozásának módszerét, annak gazdasági számí
tását adta elő. DR. KASSAI JENŐ tud . főmunkatárs a fenyőáru felhasználás 
várható alakulására ható tényezőkkel foglalkozot t . DR. ILLYÉS BENJÁMIN a 
fahasználati munkák költségszámítására kialakított módszerét, ZELNIK ISTVÁN 
külső tudományos munkatárs ped ig az amortizációnak a fahasználati költségek
kel való kapcsolatára vonatkozó kutatási eredményeit adta elő. 

A társegyesületek részéről megjelent ANDRZEJ GEMBARZEWSKI, a l engye l 
Erdőgazdasági Minisztérium faanyagforga lmi szakértője és PETR KOSTOV, a 
bolgár Erdészeti Tudományos Intézet közgazdasági főosztályának vezetője. 

Magát a k o l l o k v i u m o t a fennállásának 900 évét hasonló, rangos rendezvények
k e l is ünneplő Szo lnok városa, fogadta fa la i közé. A M e g y e i Tanács székházának 
dísztermét zsúfolásig megtöltő közönséget — köztük a h e l y i társadalmi és köz
igazgatási szervek több képviselőjét — DR. KERESZTESI BÉLA akadémiai l e 
velező tag az Egyesület Elnöksége, s Gazdaságtani Szakosztálya, a Nagykunsági 
Erdő- és Fafeldolgozó Gazdaság, va l amin t az Erdészeti Tudományos Intézet ne
vében köszöntötte. 

E z t követően D R . GERGELY ISTVÁN m in t a házigazda megye i pártszervezet 
elsőtitkára ny i to t t a meg a tárgyalást. Megemlékezett azokról a régebbi törekvé
sekről, ame lyek a megye fátlanságának felszámolására irányultak. A z „alföld-
fásítók" emlékét m a már sajnos csak az i r oda lom őrzi. Kézzelfogható eredmé
nyek e téren csak az utóbbi évtizedekben, a szocia l izmus v i s z o n y a i között szü
lettek. E z e k azonban már nemcsak környezetvédelmi, de i p a r i szempontból 
i s rendkívül jelentősek. 

Első előadóként DR. SALI EMIL, a MÉM Erdőrendezési Főosztályának ve 
zetője a magyarországi erdők élőfakészletének a 2000. évig várható alakulásával 
fogla lkozot t és k imuta t t a , hogy a fatermelésre kijelölt erdők folyónövedéke, 
amely a hatvanas évek végén 8,7 millió m 3 - t tett ki„ a hetvenes évek második 
felében 9,7 millió, a nyolcvanas évek végén 10,5 millió és az ezredfordulóra 11,1 
millió ms-ben várható. Részletesen fogla lkozot t az alakulást befolyásoló ténye
zőkkel és így alátámasztotta előrejelzésének hitelét. A növedékből k i t e r m e l 
hető fatömegnek fafaj és méret szerinti megoszlását DR. SZÁSZ TIBOR, az 
E R T I Közgazdasági és Munkaszervezési Főosztálya vezetője muta t t a be. A szá-



Dr. Keresztesi Béla köszönti a Kollokvium résztvevőit 

mitás megalapozot t tervezési döntésekre nyújt lehetőséget m i n d vállalati, m i n d 
népgazdasági szinten. 

A távolabbi jövőve l szemben VARADI GÉZA, az O T osztályvezetője a most 
következő ötödik ötéves t e rv főbb fagazdasági célkitűzéseit ismertet te . A nép
gazdasági és a világhelyzetből k i i n d u l v a rámutatott, hogy a gazdaságpolitikánk 
fő irányvonala az elkövetkező időszakban a termelés hatékonyságának növelése 
lesz. Részletesen foglalkozot t a főiránynak érvényesítésére tervezett intézke
désekkel. A z erdősítést, fásítást az eddiginél v a l a m i v e l k i sebb mértékben irá
nyozza elő a terv, de külön támogatja a faállomány-átalakítást. A környezet
védelmi és szociális funkció kibontakozásának fokozására kétszeresére növeli 
a támogatást. Jelentősen támogatja a műszaki fejlesztést, az erdőgazdasági gé 
pesítést, s ezzel szemben a megtermel t fának a mainál lényegesen nagyobb mér
tékű hasznosításával számol. K i e m e l t e n támogatja a fűrész- és lemezipar t . 

DR. FESZLER LAJOS, az Á H Főosztályvezetője rendkívül érdekes előadásban 
i n d o k o l t a m e g a fa és félkésztermékek árainak vonatkozásában az állami be
avatkozás szükségességét, tekintet te át az eddig i gyakor la to t és az elveket, ame
l y e k szer in t történik a jövő év elejétől érvényes árszabályozás. A rendező elv 
továbbra is a szocialista import árbázis szerinti árkialakítás és az ehhez tör
ténő arányosítás. E z lehetőséget ad o l y a n jövedelemszabályozási rendszer a l 
kalmazására, ame lyben a fejlesztés tudatos segítségével megteremthetők az 
újratermelés feltételei. E n n e k a szabályozórendszernek egyes kérdéseivel fog 
la lkozot t előadásában HALÁSZ ALADÁR, a MÉM Közgazdasági Főosztályának 
h . vezetője. A szabályozórendszernek egyelőre csak a kere te i jóváhagyottak, 
végleges kialakítása még időt vesz igénybe. Erősen hangsúlyozta a fa megnö
vekedett népgazdasági jelentőségét és rámutatott az erdőgazdasági termelés 
legfőbb bajára, az átlagosnak több mint kétszeresét kitevő élőmunkaigényes
ségre. A z erdősítés elszámoló rendszerével fog l a lkozva megállapította, hogy az 
eddig n e m ösztönzött racionalizálásra. A z ellentmondások felszámolása, enyhí
tése e g y i k fontos fe ladata lesz az új rendszernek. 

VASS KÁLMÁN, az O T osztályvezetője az új áraknak az ötödik ötéves t e rv 
célkitűzései megvalósításában való szerepét világította meg. Rámutatott ar ra , 
hogy a külkereskedelemben o l y a n jelenségek játszódtak le, a m e l y e k megnehe-



zítik a termelést. A z energia rendkívül nagy mértékben megdrágult és hiány
zik a munkaerő ennek ellensúlyozására. Ésszerűen takarékoskodni kell az 
anyaggal — főleg az importból származóval — és belőle olyan terméket kell 
előállítani, ami versenyképes a külföldön. Növelni k e l l ezért a hatékonyságot 
és megfelelően átalakítani a termékszerkezetet. N a g y o b b tervszerűség szük
séges a termelői árak alakításában. Helyre kell állítani az árak orientáló ké
pességét. Lényegesen ruga lmasabban k e l l követni a külföldi árváltozásokat, de 
a haza iaka t is. A termelői árakkal változtatni k e l l a fogyasztóiakat is, ez azon
b a n csak tervszerűen történhet, hogy ne veszélyeztesse az életszínvonalat. A 
két árszínvonal között ne l egyen különbség és a fogyasztói ne kerüljön a te r 
melői alá — kivéve a létfontosságú élelmiszerekét, ame lyeknek esetében t o 
vábbra i s a költségvetés feladata a kiegyenlítés. Az árváltozásokat jövedelem
átrendezés is kell, hogy kísérje. E d d i g a meglevő jövedelmezőséghez ragasz
k o d t u n k és ez oda vezetett, hogy a vállalati nyereségnek csaknem 90%-a tá
mogatásból származik. . . 

HERNECZKI ISTVÁN, az E F E tanszékvezető, egyetemi docense ismertet te azt 
a munkát a m i az Egye temen az ágazat és a vállalatai rendszerének, működé
süknek modellezése terén f o l y i k . A fő kérdés: miként kell gazdálkodni a fával, 
hogy a tevékenység mind makro-, mind mikroökonómiai szempontból optimá
lis legyen? — A népgazdaság számos ágazatában már k i a l a k u l t a k a megfelelő 
módszerek, fo lyama tban v a n kialakításuk a fagazdaság tekintetében is. Rész
letesen ismertette azokat a főleg külföldi anyagokat , ami re munkájukat a l a 
pozzák. KARA TIBOR, K i p . M i n . főosztályvezető h . a bútorgyártás anyagössze
tételének változását vizsgálva muta to t t rá, menny i r e elengedhetetlen, hogy á 
favertikum szakágazatai széles körben vitassák meg célkitűzéseiket, és műszaki, 
anyagi bázisaikat a további tervidőszakban összehangoltan valósítsák meg. C s a k 
így lehet a haza i fát racionálisan hasznosítani és a bútoripar magasabb fokú 
féltermék igényét megfelelően kielégíteni. A termelési szerkezet racionalizá
lásának népgazdasági szintű jelentőségét DR TUSA GÁBOR, a F A K I tudomá
nyos osztályvezetője fejtette k i . Számbavette és értékelte a struktúrafejlesztésre 
ösztönző mechanizmus elemeket, s felvázolta a termelés-, termékszerkezet r a 
cionalizálása során megoldandó feladatokat . Összefoglalásul megállapította, 



Király Pál, dr. Papp Mihály és dr. Madas András az elnökségben 

hogy a gyorsan változó körülmények között a mozdulatlanság egyenlő a lemara
dással, a biztonság a dinamikában van. 

* 

A z előadásokat követően a külföldi vendégek rövid ismertetést adtak orszá
ga ik erdőgazdasági viszonyairól, erdőgazdálkodásuk főbb jellemzőiről. Ezután 
első hozzászólóként 

ZÁGONI ISTVÁN, az ERDŐTERV főmérnöke a megtermelt fa maradéktalan 
feldolgozásának rendkívül nagy jelentőségére h i v t a fe l a f igyelmet . 

DR SPEER NORBERT, az ÉRDÉRT vezérigazgatója a kereskede lemnek ter
melésirányító jelentőségét boncolgat ta . A forgalmazáson túlmenően informá
cióval köti össze a termelőt a fogyasztóval. Űj termelési, feldolgozási, felhasz
nálási lehetőségeket tár fe l . Jó példa erre a cser és az akác, a m e l y n e k exportját 
a kereskede lem piackutatása tette lehetővé. F igyelmezte te t t a r ra , hogy válság
időben rendkívüli jelentősége v a n az exportmegállapodások pontos betartásának, 
a j ó minőségnek m i n d áruban, m i n d szállításban. K i m u t a t t a , hogy a piacszer
vezés a gazdálkodás alapja. 

DR. TUSA GÁBOR, az operációkutatással foglalkozó előadást igyekezet t k i 
egészíteni a kutató intézetekben ez irányban folyó m u n k a és edd ig elért hazai 
eredmények ismertetésével. 

KIRÁLY PÁL, m i n t az Egyesület főtitkára elismeréssel i l le t te a Gazdaság
tan i Szakosztálynak és ezen belül a megrendezett K o l l o k v i u m n a k a munkáját. E 
mel le t t annak a véleményének adott kifejezést, h o g y az általában nagy táv
l a tokban gondolkodó és dolgozó szakmánk nem nélkülözheti a prognosztiká
v a l való szervezett foglalkozást. Felvete t te egy jövőkutatási szakosztály felállítá
sának gondolatát és ehhez elsősorban a f i a t a l szakemberek támogatását kérte. 

OTT JÁNOS MÉM főelőadó a szabályozórendszer alakításához fűzött néhány 
gondolatot . Felhívta a f igyelmet az amortizációs ku lc sok hiányosságaira, az 
erdőfenntartási járulék funkciókörének szükséges szűkítésére, és csökkentetni 
kívánta az értékesebb faállományok besorolására ösztönző túlzott vállalati ér
dekeltséget. 

DR. MADAS ANDRÁS m i n t az Egyesület elnöke a K o l l o k v i u m o t az erdész 
közgazdászok eredményes seregszemléjének nyilvánította, a m e l y sok hasznos 



gondolat nyilvánosságra hozásán túlmenően remélhetőleg hozzájárul egy b izo 
nyos testületi sze l lem kialakulásához azok között, a k i k magasabb igénnyel 
nyúlnak ehhez a kérdéshez. E z t követően rátért az új nye r sanyag - és energ ia
helyzet által a fafelhasználásra gyakoro l t hatás elemzésére és ismertet te azokat 
a feladatokat , amelyek ebből eredően a következő tervidőszakban a fagazdaság 
részéről megoldásra várnak: 

K i e m e l t e a folyamatgépesítés fontosságát és ehhez a Szovjetunióban nagy 
tömegben rendelkezésre álló mezőgazdasági gépekre utalt , ame lyek k i s lelemé
nyességgel céljainknak megfelelővé tehetők. Előrelépést sürgetett a termelési 
v i s zonyokban . A termelőszövetkezeti erdőgazdálkodásra nagyobb f igye lmet k í 
vánatos fordítani, hogy az ott megtermelt , egyre jelentősebb fa a rekonstruált, 
korszerű nagyüzemekben kerüljön hatékony feldolgozásra, eredményes nép
gazdasági hasznosításra. Erősen hangsúlyozta a nyuga t i expor t jelentőségét, 
nagyrészt ez lesz jövőbeni fejlesztésünk forrása. 

Szerveze t i változásokat is kilátásba helyezett . E z e k során a fő szempont a 
termelő egységek megerősítése. A z igazgatót fe l k e l l szabadítani a nap i straté
g ia i fe ladatok általi igénybevétel alól. A z éves t e rv teljesítésének irányítását 
tel jesen a főmérnökre k e l l bízni és az üzem mérnökeinek a helyszínen k e l l a 
munkát irányítaniuk. N a p o n t a fel k e l l keressék a munkahe lyeke t , h o g y az 
esetleges akadályokat, hiányosságokat gyorsan e l tudják hárítani. Sürgette a 
szakmunkásképzés színvonalának emelését, az oktatási intézményeknek m e g 
felelő gépekkel való ellátását, hogy valóban korszerű ismeretek legyenek e lsa
játíthatók. A gazdasági vezetők figyelmébe ajánlotta a szabályozórendszer mé
lyebb megismerését, hogy az abban adott ' lehetőségeket megfelelően k i tudják 
használni. 

Végül köszönetét fejezte k i a házigazdáknak — a M e g y e , a Város vezetői
nek, a H e l y i Csopor t és a Szakosztály tagjainak — a rendkívül gondos és f i 
gyelmes rendezésért. 

A K o l l o k v i u m o t DR. PAPP MIHÁLY szakosztályelnök zárta be. 
A szo lnok i első nap estéjén KUKRI BÉLA, a Városi Tanács elnöke -fogadást 

adott a K o l l o k v i u m rendezői és előadói tiszteletére. Üdvözlő szava iban m e g 
emlékezett arról az időről, a m i k o r a még fátlan környékű város számára is a 



fa jelentet t i p a r i bázist, a Kárpátokból a Tiszán tutajozott anyag képezte a 
város iparának jelentős alapját. M a már nem a víz hozza , h e l y b e n te rem a 
megyében jelentős iparifa-mennyiség. A S z o l n o k o n végzett m u n k a emlékéül a 
Város 900 éves fennállásának alkalmával készült p lake t te l , az eredményeket 
megörökítő rézkarc a l b u m o k k a l lepte m e g a K o l l o k v i u m közreműködőit . 

S z o l n o k m i n t a magya r erdészeti gazdaságtan művelésének jelentős állo
mása v o n u l be a szakma történetébe. 

Jérome René 

A továbbiakban közöljük azokat a tanulmányokat, ame lyek a K o l l o k v i u m o n 
elhangzot tak és m e l y e k kéziratát előadóik közlés végett rendelkezésünkre bo
csátották. 

DR. KERESZTESI BELA 

Köszöntő 

A z Országos Erdészeti Egyesület Elnöksége és Erdészeti Gazdaságtani S z a k 
osztálya, a Nagykunsági Erdő- és Fafeldolgozó Gazdaság, v a l a m i n t az Erdészeti 
Tudományos Intézet vezetősége nevében v a n szerencsém köszönteni m i n d e n 
kedves vendégünket, a rendezvény m i n d e n résztvevőjét. 

A fagazdasági szakágazatoknak — az erdőgazdálkodásnak és elsődleges f a 
feldolgozó i pa rnak — nagy problémája, hogy a felszabadulás után eltel t 30 
esztendőben az erdészeti gazdaságtan fejlődése e lmaradt más erdészeti d i sz 
ciplínák fejlődésétől. E n n e k az elmaradásnak mielőbbi felszámolása érdekében 
a Mezőgazdasági és Élelmezésügyi Minisztérium erdészeti vezetői, az Országos 
Erdészeti Egyesület Erdészeti Gazdaságtani Szakosztálya és az Erdészeti T u d o 
mányos Intézet több év óta nagy erőfeszítéseket tesz. J e l en rendezvény is ezt 
a célt szolgálja. A z Országos Erdészeti Egyesületnek a közelm'últ években már 
két hasonló nagy-rendezvénye vol t , ame lyek társadalmi fórumot biztosítottak 
ennek a fontos ügynek. A mos tan i az eddigieknél is szélesebb körű, a m e l y e n 
először üdvözölhetünk külföldi vendégeket is. 

Aláhúzza j e l en rendezvény fontosságát az a körülmény, hogy a tervszerű 
szocial is ta erdőgazdálkodás eredményeképpen nyersanyagkészletünk nagymér
tékben gyarapodott , az erdők élőfakészlete a második világháború előtti 120 
millió m 3 - rő l 1971-ig 180 millió m 3 - r e , az évente kitermelhető fatömeg pedig 
a háború előtti 3,5 millió m 3 - rő l 6 millió m 3 - r e növekedett, és az előrejelzések 
szer int az ezredfordulóig eléri a 8,8 millió m 3 - t . E z a nemzetközi v i szony la t 
b a n is i g e n számottevő eredmény új helyzetet teremt fagazdaságunkban, m e g 
n y i t v a a haza i f a ipa r fejlesztésének széles lehetőségeit, és lehetővé téve a n e m 
zetközi fakereskedelembe való aktív bekapcsolódásunkat. E z e k a változások szé
les körű közgazdasági megfontolásokat tesznek szükségessé, más ható tényezők — 
a munkaerőhelyzet alakulása, a gazdasági nehézségek — viszon t előtérbe he
l y e z i k a racionalizálás, a t echn ika i és a technológiai fejlesztés, v a l a m i n t a vál
l a l a t i üzem- és munkaszervezés nagyarányú és gyors fejlesztését. A s z a k m a i 
közvélemény f igye lme ezért m a elsősorban a közgazdászok, az üzemszervezők 
felé irányul. 

A MÉM az elmúlt időszakban több o l y a n intézkedést foganatosított, ame ly 
meggyorsítja az egész tárca területén, s azon belül a fagazdaságban is, a köz-


